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Új dékán a szegedi orvoskaron 

Túlképzés pedig nincs 

Dr. Lonovics János: Ügy érzem, hogy a kezdő orvosoknak ma lényegesen 
rosszabb a helyzete, mint amikor én elindultam a pályán. (Fotó: Nagy László) 

Életút 
Munkatársunktól 

Dr. Lonovics János 1942-ben született Békéscsa-
bán, ahonnan középiskolai tanulmányai után 1962-
ben felvételt nyer a Szegedi Orvostudományi Egye-
temre. Diplomát 1968-ban szerez summa cum laude 
minősítéssel. Az egyetemen marad, és a Kórélettani 
Intézet gyakornoka, majd tanársegédje lesz. 1974-
ben az I. sz. Belgyógyászati Klinikán kap tanársegédi 
állást, majd az adjunktusi és docensi kinevezéseken 
keresztül kapja meg tanszékvezető egyetemi tanári 
címet 1991-ben. Jelenleg a klinika igazgatója, és ez év 
július elsejétől a Szegedi Tudományegyetem Általá-
nos Orvostudományi Karának dékánja. Számos ha-
zai és külföldi tudományos társaság tagja. Felesége 
jogász, három lánya és egy fia van. 

jegyzet 

Súlypárbaj 
Gyanítom, sokan nem értenek egyet velem, mégis le-

írom: új távlatok nyíltak a magyar politikában. Kö-
szönhető ez Schmuck Andor szocialista, valamint Molnár 
Róbert kisgazda képviselőknek, akik súlycsökkentő pár-
bajra hívták ki egymást. A győzelmet egyébként az MSZP-s 
Smuck úr nyerte (16,7 kilogrammal lett kevesebb két hó-
napos önsanyargatás után...), de ez most aligha fontos. 

Sokkal inkább arra összpontosítsuk a figyelmet, 
mennyi mindent változtathat meg ez a testsúly-diplomácia. 
Lám, máris kiderült, hogy a baloldali és a konzervatív 
erők képviselői igenis le tudnak ülni egy asztalhoz (s még 
csak a drága protokollebédre sem kell költeni, mert hát fo-
gyókúra vagyon, ugyebár...), és az ideológia különbségek 
sem jelenthetnek akadályt, ha a pocaklapitás érdekei úgy 
kívánják. Vélhetően a nagy zsírpusztítás idején egyik fél 
sem hánytorgatta föl a másik múltját, nem talált kivetni 
valót a párbajtárs politikai módszereiben. Talán még az is 
elképzelhető, hogy igazi jó barátként szemlélik immár lö-
työgősre váltott mellényeiket. A derék képviselők tehát, ha 
nem is békejobbot, de fogyókúrás módszerek nyújtottak 
(át) egymásnak. Es ismerve a magyar politika közélet har-
sány háborúskodásait, ez nem is kis eredménynek számít. 

No, persze biztos akadnak majd olyanok, akik a 
Schmuck-Molnár párharc végeredményét megismerve 
dühösen az asztalra csapnak, s azt rikoltozzak - mikor ér-
jük már meg, hogy a politikusok az ország ügyeinek inté-
zésével, nem pedig oly csacskaságokkal, mint fogyókúra 
lesznek elfoglalva. Közlöm: ez a felvetés teljességgel de-
magógnak minősíthető. Mert a politikus is ember (tényleg 
az„), aki szeretne beleférni a zakójába. Egyébként pedig 
ki merné azt állítani, hogy mondjuk Schmuck úr a nagy 
fogyás közepette éppenséggel nem a hajléktalanokra gon-
dolt, meg azokra a háziasszonyokra, akik a derék nagyma-
mától most lesik el a fortélyt - hogyan is lehet csirkenyak-
ból pörköltet készíteni? 
Tjogy ne komolytalankodjak? Jaj, dehogy is tennék 

i i ilyet. Én csak írtam egy egészen hétköznapi kis jegy-
zetet arról, hogy új távlatok, meg magyar politikai élet. 
S közben azon gondolkodtam, milyen boldog is lesz ez az 
ország, ha a két ifjú képviselő példáján felbuzdulva min-
den politikusunk megtanulja, hogyan is kell önmérsékle-
tet tanúsítani. Nem csak ebéd közben... 

f 

Rugalmas munkavégzés 

Nincs kompromisszum 

Rendkívüli ülés 
a Parlamentben 

Budapest (MTI) 
Megérkezett a házelnök hi-

vatalához kedden délután az 
MSZP rendkívüli parlamenti 
ülés összehívását célzó kezde-
ményezése. - A parlamenti 
sajtóiroda közlése szerint Áder 
János, az Országgyűlés elnöke 
jelenleg szabadságát tölti, de 
kabinetirodája eljuttatja hozzá 
a szocialista indítványt, amely 
augusztus 15-ére kéri össze-
hívni a Ház rendkívüli ülését 
az úgynevezett olajügyekkel 
kapcsolatos határozati javaslat 
megtárgyalására. A házelnök 
később dönt arról, hogy mi-
korra h ív ja össze a képvi-
selőket. A házszabály értelmé-
ben az államfő, a kormányfő 
vagy a képviselők egyötödé-
nek írásbeli kérelmére a házel-
nöknek lehetőleg a javasolt, de 
legkésőbb az azt követő nyolc 
napon belüli időpontra kell 
összehívnia a parlament rend-
kívüli ülését. 

Amerikai vízumlottó 
Budapest (MTI) 

A washingtoni kormányzat 
az idén is meghirdet i azt a 
programot, amelynek nyerte-
sei bevándorlási vízumot sze-
rezhetnek az Egyesült Álla-
mokba - közölte kedden a bu-
dapesti amerikai nagykövet-
ség információs szolgálata. 
Az amerikai bevándorlási ví-
zumért folyamodókat számí-
tógép segítségével, véletlen-
szerű sorsolással választják ki. 
A magyarországi jelentkezé-
seknek október 2. és novem-
ber 1. között kell beérkezniük 
a következő címre: DV-2002 
Program. Kentucky Consular 
Cen te r , L e x i n g t o n , KY 
41903, USA. További infor-
mációk az Egyesült Államok 
budapesti nagykövetségének 
honlapján (www.usis.hu) ol-
vashatók. 

Elmarasztalták 
Kardos Bélát 

Budapest (MTI) 
Az Ausztráliai és Új-Zélan-

di Magyar Szövetség törölte 
tagjainak sorából Kardos Bé-
lát. a Magyarok Világszövet-
sége elnökségi tagját. A Fad-
gyas László elnök által aláírt 
határozatból kiderül, hogy az 
Ausztráliai és Új-Zélandi Ma-
gyar Szövetség - az MVSZ 
egyik országos tanácsaként -
az alapszabályban foglaltak 
szerint úgy döntött: törli Kar-
dos Béla tagságát . Egyben 
azonnali hatállyal visszavonta 
MVSZ-küldötti megbízását és 
felmentette őt tisztségei alól. 
A határozat indoklása szerint 
Kardos Béla felfüggesztette a 
világszövetség elnökségében 
végzendő tevékenységét, és 
ezzel megsértette az alapsza-
bályban foglalt kötelezettsége-
ket. Az indoklás szerint Kar-
dos az őt delegálok felhatal-
mazása nélkül döntött úgy, 
hogy csatlakozik a bojkottá-
lókhoz. 

Ivóvízbázis 
Szolnok (MTI) 

A tartalék ivóvízbázis biz-
tosítása érdekében mielőbb be 
kell kapcsolni a Holt-Tiszát a 
Szolnoki Felszíni Vízműbe, 
hogy az idei cianid- és nehéz-
fémszennyezés esetleges meg-
ismétlődése esetén a lakosság 
vízellátása folyamatos legyen. 
A tartalék ivóvízbázis címzett 
támogatással történő megépí-
téséről a parlament dönt majd 
a költségvetési vitában. Min-
den remény megvan rá, hogy a 
beruházás már 2001-2002-
ben megvalósuljon. 

D é k á n i p r o g r a m j a 
legfontosabb pontjaként 
a z intézményben folyó 
oktatás , a betegellátás 
és a tudományos kuta-
tás fo lyamatosságának 
megőrzését jelölte meg 
dr. Lonovics János tan-
székvezető egyetemi ta-
nár, az I. számú Belgyó-
gyászati Klinika igazga-
tó ja , a k i július e l se jén 
vette át a Szegedi Tudo-
mányegyetem Altalános 
Orvostudomány i Kará-
nak i rány í tásá t . A dé-
kán szerint nincs túlkép-
zés orvosokból, sőt egy-
re inkább a szakembe-
rek hiányának jelei mu-
tatkoznak. 

- Ma sokat foglalkozik a 
média az egészségügyi 
dolgozók alacsony bérei-
vel és az emiatt körükben 
szervezett különböző akci-
ókkal. Amikor kezdő or-
vos volt, hasonló vagy el-
térő helyzet uralkodott az 
egészségügyben ? 
- Akkor is rendkívül ala-

csonyak voltak a fizetések, a 
pénz reálértéke azonban na-
g y o b b vol t , mint mos t . A 
szü lő i s e g í t s é g a b b a n az 
időben is e l e n g e d h e t e t l e n 
volt ahhoz, hogy valaki egye-
temi karriert fusson be, és la-
kást v e g y e n . Úgy é r z e m , 
hogy a kezdő orvosoknak ma 
lényegesen rosszabb a hely-
zete. 

- A diploma megszerzése 
után milyen szakterületre 
specializálódott? 
- A Szegedi Orvostudo-

mányi Egyetem Kórélettani 
Intézetében kezdtem dolgozni 
azért, mert a belgyógyászaton 
nem kaptam állást. Mindig is 
belgyógyász szerettem volna 
lenni , és az e lméle t i inté-
zetből négy és fél év múlva 
átjöttem az I. számú Belgyó-
gyászati Klinikára, ahol a bel-
gyógyászat mellett a gyomor-
bél betegségekkel foglalkozó 
szakágra, a gasztroenterológi-
ára specializálódtam. Azóta is 
ezen a klinikán dolgozom, és 
végigjárva a szamárlétra min-
den fokát, jutottam el a tan-
székvezető egyetemi tanári 
kinevezéshez. 

- Mely tudományos ered-
ményt tekinti pályája meg-
határozó állomásának? 
- Az érdeklődésem közép-

pontjában álló téma, a gyo-
morbél működésének hormo-
nális szabályozásával foglal-
kozó t u d o m á n y á g pá lyám 
kezdetén új tudományágnak 
számítot t a vi lágon, amely 
Magyarországon nem léte-
zett. A gasztrointesztinális en-

dokrinológia hazai megalapí-
tásában vettem részt, miután 
tudományos ösztöndíjat kap-
tam az Egyesült Államokba. 
Utána munkatársaimmal más 
területekkel is foglalkoztunk, 
és mára ez a klinika a gaszt-
roenterológia egész teriiletét 
műveli az ország egyik leg-
jobb ilyen jellegű egészség-
ügyi centrumaként. 

- Az említett tudományte-
rületen vannak-e még fel-
táratlan foltok? 
- Az elmúlt tíz évet me-

gelőzően az orvosok a szervi 
megbetegedésekre koncent-
r á l t a k . Ez a s z e m l é l e t az 
utóbbi évtizedben megválto-
zott. A medicinában tapasz-
talható forradalmi átalakulás 
az úgynevezett funkcionális 
gasz t roen te fo lóg ia i kórké-

pekre koncentrá l . Ma száz 
beteg közül mintegy húsznak 
van szervi megbetegedése , 
nyolcvan ese tében viszont 
nem mutatható ki szervi el-
vá l t ozás , még i s p a n a s z u k 
van, és gyógykezelésre szo-
rulnak. Kezdetben az orvo-
sok sem akarták elfogadni , 
hogy léteznek ilyen tünetek, 
és ma is nehéz megé r t en i 
azokat a mechanizmusokat, 
amelyek ez utóbbi betegsé-
gek mögött állnak. 

- Melyek voltak dékáni 
programjának lényege-
sebb pontjai? 
- A legfontosabb az volt, 

hogy a kar működését - az 
oktatást, a betegellátást és a 
t u d o m á n y o s k u t a t á s t - a 
megvál tozot t körü lmények 
között is biztosítani kell. Eh-

hez m e g f e l e l ő g a z d a s á g i 
egyensúlyt kell teremteni. Az 
állam által biztosított támo-
gatás önmagában nem ele-
gendő a finanszírozáshoz, a 
saját bevételeink nagy részét 
így az egyensúly biztosításá-
ra kell fordítanunk. A plusz 
pénzt az idegen nyelvű okta-
tásból vonjuk ki, pedig azt 
fejlesztésre kellene használ-
nunk. Az egyensúly biztosí-
tásán túl azonban a továbblé-
pésre is törekszünk. 

- Mi jellemzi ma a diplo-
mát szerző orvosok mun-
kaerő-piaci esélyeit? 
- Nincs túlképzés orvo-

s o k b ó l , az e g y e t e m e k r ő l 
évente kikerülő 500-600 or-
vosra szükség van az ország-
ban. Sokkal sa jná la tosabb, 
hogy a pálya presztízse drá-
mai módon csökkent, és egy-
részt e leve kevesebben j e -
lentkeznek erre a területre, 
másrészt a végzettek között 
m e g n ő t t a p á l y a e l h a g y ó k 
száma, akik a j o b b anyagi 
k ö r ü l m é n y e k r e m é n y é b e n 
vá lasz tanak más megélhe-
tést. Tehát egyre inkább a hi-
ány jelei kezdenek mutatkoz-
ni, ami sokáig nem tartható 
fenn, mert egyébként egy idő 
után nem tudjuk biztosítani 
az egészségügyi el látáshoz 
szükséges orvosi személyze-
tet. Ezért is lenne szükség 
egy valódi egészségügyi re-
form mielőbbi megvalósítá-
sára. 

Hegedős Szabolcs 

Budapest (MTI) 
Nem s ikerü l t k o m p r o -

misszumot kötni az Országos 
Munkaügyi Tanács keddi ülé-
sén a s zaksze rveze t i és a 
munkaadói oldalnak a Munka 
törvénykönyve módosításá-
nak több alapvető kérdésében, 
ezért a tárgyalást folytatják 
pénteken. 

Csupán abban j u t o t t a k 
megegyezésre, hogy a mun-
kaszerződések vonatkozzanak 
a személy i a l apbéren és a 
munkakörön kívül a munka-
végzés he lyé re is. A kor-
mányzati oldal eredeti javas-
lata szerint a munkavégzés 
helyéről egy tájékoztató irat-
ban értesíthette volna a mun-
káltató a munkavállalót. 

A rugalmas munkavégzési 

körülményekre vonatkozó to-
vábbi számos kérdésben vi-
szont megmaradt az ellentét a 
szociális partnerek között, ez 
vonatkozik a munkaidőkeret 
időtartamára, a túlóra-korlátra 
és más, munkaidőre, kerese-
tekre vonatkozó kérdésekre. 
Ezeket az ellentéteket az ülés 
pénteki folytatásán kívánják 
feloldani. A kormányzati ol-
dal kifejezte: amennyiben lét-
rejön megállapodás ezekben a 
kérdésekben a szociális part-
nerek között, azt elfogadja és 
ennek megfe le lő tervezetet 
terjeszt a további közigazgatá-
si egyeztetés elé. A kormány-
zat célja, hogy szeptemberig a 
parlament elé terjessze a tör-
vénytervezetet. hogy az még 
idén elfogadható legyen. 

Molnár Róbert 
veszitett 

Budapest (MTI) 
Schmuck Andor szocia-

lista politikus nyerte meg a 
fogyókúra-versenyt, amelyet 
két hónappal ezelőtt kezdett 
meg Molnár Róbert kisgazda 
országgyűlési képviselővel -
közölte a győztes. 

A keddi hivatalos mérés 
a l a p j á n S c h m u c k A n d o r 
16,7 kilogrammot adott le 60 
nappal ezelőtti á l lapotához 
képest, Molnár Róbert csak 
9,4 kilóval lett soványabb. 

A két politikus fogadásá-
nak értelmében Molnár Ró-
b e r t n e k G ö d ö n , S c h m u c k 
Andor lakóhelye közelében 
egy já tszótéren homokozót 
kell építenie. 

A felek augusz tus 25-ét 
jelölték meg a homokozó át-
adásának határidejeként. 

Nagybani piaci árak 
(Augusztus 7.) 

Termény Dorozsmai piac Szentesi Árpád piac 
• I 

Alhatük 40 Ft/kg 40-60 Ft/kg 
Alma 90 Ft/kg 90-180 Ft/kg 
Burgonya 50 Ft/kg 40-60 Ft/kg 
Citrom 180 Ft/kg -

Cukkini 50 Ft/kg 50 Ft/kg 
Csemegekukorica 25 Ft /db 
Feketeszeder 350-400 Ft/kg 
Fokhagyma 140 Ft/kg -

Gomba 300-320 Ft/kg -
Görögdinnye 35 Ft/kg 30-35 Ft/kg 
Gyökér 200 Ft/kg 100 Ft/kg 
Karfiol 150-160 Ft/kg 1 (Hl-150 Ft/kg 
Káposzta 40 Ft/kg 45-70 Ft/kg 
Kelkáposzta 80 Ft/kg 70-80 Ft/kg 
Körte 40-50 Ft/kg 50-70 Ft/kg 
Őszibarack 60-70 Ft/kg 70-100 Ft/kg 
Padlizsán 150 Ft/kg -

Paprika (TV) 80 Ft/kg 35-55 Ft/kg 
Paprika (hegyes, erős) 15-20 Ft/db 5-20 Ft/db 
Paradicsom 45-80 Ft/kg 60-80 Ft/kg 
Patisszon 80 Ft/kg -

Saláta 40 Ft /db -

.Sárgadinnye 35-40 Ft/kg -
Sárgarépa 50 Ft/kg 40-70 Ft/cs 
Szilva 40-50 Ft/kg 40-50 Ft/kg 
Szőlő 130-140 Ft/kg -

Tojás 21 Ft/db 18-21 Ft/db 
Uborka (kígyó) 100 Ft/kg 60-70 Ft/kg 
Uborka (fürtös) 70 Ft/kg 60 Ft/kg 
Vöröshagyma 80 Ft/kg 70-90 Ft/kg 
Zeller 50-60 Ft/db -

Zöldbab 200 Ft/kg — 

Tőzsdei jelentés 
A forgalom végre viszony-

lag magas lett és a nap köz-
ben tapasztalt eladási hul-
lám is megfordult a tőzs-
dén. A BUX záróértéke 
8171 pont lett (-42). A Ma-
táv amerikai gyenge sze-
replése és a féléves ered-
ménye körüli bizonytalan-
ságok eladási pánikot ered-
ményeztek, és a távközlési 
társaság papírjai nap köz-
ben egészen 1730 Ft -ig es-
tek. Azonban a hangulat 
délutánra megváltozott, és 
pl a Borsodchem, amely 
8015 Ft -ig esett délelőtt, e-
gészen 8800 Ft- ig tudott e-
rősödni. A MOL piacán is 
megjelentek a vevők. így a 
jegyzes elérte a 3950 Ft - ot 
is. A nap egyik nagy vesz-
tese a TVK lett. A társaság nDunainvest Tel.: (62)450 

Tőzsdeügynökség Rt. 

elnökének lemondása az 
alapvetően negatív tőzsdei 
hangulatban szűnni nem a-
karó eladási hullámot vál-
tott ki. Az árfolyam pedig 
3070 (!) F t - ig esett. Az a-
merikai makrogazdasagi a-
datok közül a második ne-
gyedéves termelékenységi 
adatok kellemes meglepe-
tést okoztak. Az elemzők 

által várt 4,5 % helyett, 5,3 
% - os volt a növekedés.. A 
munkaerőköltség is kedve-
zően alakult, hiszen 0,1% -
al csökkent a ráta. A fonto-
sabb piaci résztvevők az 
amerikai Cisco Systems e-
redményeinek megjelenését 
várják, amely tanúságot te-
het arról, hogy valóban 
egészséges-e az IT-szektor. 

R é s z v é n y n é v é H y l t é n r Z é r é é r Z é r é é r 
v é l t a z é r 

Z é r é é r IX) 
v a l l ó i é i 

BORSODCHEM 8 500 8 880 +380 +4,47 
DÉMÁSZ 13 700 13 500 -200 -1,46 
ÉGIS 12 500 12800 + 150 +1,19 
FOTEX 305 298 -2 -0,67 
MATAV 1 800 1 774 -66 -3,59 
MOL 3 830 3 9 1 5 +95 +2,49 
OTP 15 150 15 065 -65 -0,43 
PICK 8 100 8 200 +50 +0,61 
RICHTER 13 795 13 900 +105 +0,76 
TVK 3 325 3 180 -145 -4,36 

)Sft'ged,TakaréktárU.l. T ő z s d é z z e n o t t h o n á b ó l ! 
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